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سیدجواد هاشمی؛ بازیگر، تهیه کننده و کارگردان سینما:
 با گیشه 50میلیارد تومانی هم 

ضرر می کنیم!

همدلی| ســیدجواد هاشــمی تهیه کننده و کارگردان 
سینما، با اشاره به پروژه هایی که در دست دارد گفت: با 
توجه به اینکه تاریخ صدور پروانه نمایش فیلم سینمایی 
»جزیره فضایی« مدتی پیش به پایان رسیده بود، دوباره 
درخواست تمدید پروانه نمایش کرده ام اما تا امروز پاسخی 
در این مورد دریافت نکرده ام. در واقع منتظر هستم تا بعد 
از دریافت پروانه نمایش مجدد، این فیلم را اواخر تابستان 
اکران کنم. او ادامه داد: همچنین به دنبال دریافت پروانه 
ساخت فیلم »شهر گربه های ۲« هستم تا بتوانم هرچه 
ســریع تر آن را نیز برای اکران آماده کنم. البته همانند 
گذشته و با اطلاع به مسئولان ارشاد، فیلم های خود را به 
دلیل اینکه بتوانم بخشی از مشکلات اقتصادی سینمای 
کودک را جبران کنم، در دو قسمت فیلم برداری کرده ام، 
در این میان بخش هایی از فیلم مانند ویژوال، صداگذاری 

و یا موسیقی باقی مانده است.
این کارگردان ســینما با اشــاره به اینکه در حال حاضر 
هزینه های پس تولید برای یک فیلم ۱۰برابر شده است، 
به شــرایط اقتصادی سینما اشــاره کرد و گفت: وقتی 
مردم به رســتوران می روند به عنوان مثال برای هر پرس 
غذا ۳۵۰هــزار تومان هم پرداخت می کنند، درحالی که 
بــا پول یک پرس چلو گردن ۱۰نفر می توانند ســینما 
بروند. عجیب تر این است که هنوز می گویند پول بلیت 
سینما گران است، در چنین شرایطی من به عنوان یک 
تهیه کننده با افزایش این چنین قیمت ها چه کار باید کنم؟

او توضیح داد: فکر می کنم چنین فضایی با هدف سخت 
کردن شرایط برای تهیه کننده بخش خصوصی است تا 
عطایش را به لقایش ببخشــد و دیگر فیلم نسازد و در 
نهایت فیلم هایی با نگاه و رویکرد دولتی ســاخته شود، 
آن وقت اســت که دیگر بازگشت سرمایه اهمیتی ندارد. 
چراکه یک نگاه عاقلانه نشان می دهد اگر برای یک فیلم 
سینمایی ۱۰میلیارد تومان هزینه کرده باشیم، حتی بعد 
از گذشت یک سال و نیم، ۵۰میلیارد تومان هم بفروشد 
باز هم تهیه کننده از نظر اقتصادی ضرر می کند.هاشمی 
با اشــاره به اینکه بعد از اکران فیلم ســینمایی »شهر 
گربه ها« همه به او تبریک گفته اند که این فیلم در جدول 
فروش جزو شش فیلم اول سال ۱۴۰۰ بوده است، گفت: 
می گفتند این فیلــم از فیلم هایی چون »درخت گردو« 
و یا »خورشید« فروش بیشتری داشته است، اما کسی 
نمی داند با مجموع فروش شبکه نمایش خانگی، بازهم 
نتوانستم هزینه فیلم را بازگردانم، آن هم هزینه فیلمی که 
بیش از دو سال قبل از اکران ساخته شده بود. اگر بخواهد 
ساده بگویم در پروسه تولید این فیلم یک ویلا فروخته ام 
۵۰۰میلیون تومان، اما این ویــلا امروز ۱۴برابر قیمت 
پیداکرده است. یعنی فیلم من باید ۱۴برابر می فروخت 
تا بتوانم همان ارزش پول دو سال قبل خود را به دست 
بیاورم.او توضیح داد: چگونه ممکن اســت به عنوان یک 
تهیه کننده ۱۴برابــر ضرر کنم اما بلیت مثلاً یک و نیم 
برابر شده باشد؟ به همین دلیل ساخت فیلم غیردولتی 
بــرای اصحاب هنر تصویر اصلاً صــرف نمی کند و این 
یعنی یک اتفاق برنامه ریزی شده برای نابودی سینمای 
خصوصی، درحالی که اصل۴۴ قانون اساســی می گوید 
بخش خصوصی باید تقویت شود، این در حالی است که 
اصلاً هیچ اتفاقی به خصوص برای سینما رخ نداده است. 
در حال حاضر خنده دارترین اتفاق این اســت که سطح 
شهر پر اســت از بیلبوردهای تبلیغی سریال تلویزیونی 
و این یعنی ســینما برو جلو لنگ بنداز! نمی دانم چنین 
اتفاق هایی هنرنمایی است یا زورآزمایی است. آخر به چه 
قیمتی زورآزمایی با این ســینمای مفلوک می کنند که 
یک سینماگر نتواند در تلویزیون تبلیغ کند، چرا که باید 

فیلمی بسازد که تلویزیون دوست داشته باشد؟
کارگردان فیلم »تورنادو« تأکید کرد: ســینمای خانگی 
را هم که از ســینماگران می گیرند و تلویزیون برای آن 
عرض اندام می کند، خب بهتر اســت اسم آن را بگذارند 
تلویزیون خانگی؛ چرا باید این قدر به سینما توهین کرد. 
چنین اتفاق هایی یعنی یک دایره ای از تنگ نظری برای 
نابودی سینمای خصوصی به وجود آمده و سینماگران نیز 
در چنین شرایطی مجبور هستند سر تعظیم فرود بیاورند، 
چرا که یا باید بروید »دینامیت« بسازید که هم خطوط 
قرمز را رد کنید و هم در آن حشو به وجود بیاورید! البته 
این را هم باید بگویم که آقای اطیابی مجبور اســت در 
فیلم خود چیزی بگوید که ۴ نفر بیشتر به سینما بروند و 
بعد با فیلم مبارزه می کنند. یا کارگردان دیگر مجبور است 
»گشت ارشاد« بسازد تا در نهایت یک طیف دیگر درباره 
آن حرف بزنند.او در پاســخ به این پرســش که با توجه 
به حواشــی اکران »شهر گربه ها« آیا تغییراتی در تولید 
قسمت دوم این فیلم اعمال شده و یا برای دریافت پروانه 
ساخت ممیزی هایی به آن وارد شده یا خیر، توضیح داد: 
نمی توانم در حال حاضر برای قسمت دوم »شهر گربه ها« 
قضاوتی داشته باشم، اما باید این را بگویم مشکلی که برای 
»شهر گربه ها« یک به وجود آمده بود، بحث بخش های 
موسیقی و رقص در فیلم بود، متأسفانه کسانی فیلم را 
قضاوت کــرده بودند که اصلاً فیلم را ندیده و فکر کرده 
بودند که آن گربه ای که رقصیده، زن اســت درحالی که 
این گربه مرد بود و متأســفم که بیانیه ای هم دراین باره 
امضا کرده و بعد هم عذرخواهی نکردند. هاشمی در پایان 
درباره حرفه بازیگری خود گفت: همچنان بازی در نقش 
اســوه ها و اســطوره های دفاع مقدس من را هیجان زده 
می کنــد، اما اگر بخواهم مــردم را هیجان زده کنم باید 

همچنان نقش های منفی بازی کنم.

نوزدهم تیرماه برگزار می شود
ملاقات با »گیل و آمارد« در تالار وحدت

همدلی| ناصر وحدتی، هنرمند پیشکسوت موسیقی نواحی 
گیلان به همراهی گروه »گیل و آمارد« روز یکشنبه نوزدهم 
تیرماه کنسرتی را در تالار وحدت تهران برگزار خواهد کرد. 
گروه موسیقی »گیل و آمارد« به سرپرستی ناصر وحدتی 
شامگاه روز یکشنبه نوزدهم تیرماه تازه ترین کنسرت خود 
را در تالار وحدت تهران پیش روی مخاطبان قرار می دهد. 
در این کنسرت که ساعت ۲۱:۳۰ تاریخ یاد شده پیش روی 
علاقه مندان موســیقی نواحی قرار می گیرد، ناصر وحدتی 
تعــدادی از آثار منتخب خود را اجرا می کند. این در حالی 
اســت که قیمت بلیت کنسرت های یاد شــده از ۱۰۰ تا 
۳۰۰هزار تومان تعیین شده است. این خواننده که در این 
سال ها کنسرت های متعددی را در استان گیلان و تعدادی 
دیگر از شهرهای کشورمان برگزار کرده در کنسرت پیش رو 
که عمدتاً با اجرای شادیانه های موسیقی اقوام منطقه گیلان 
همراه اســت ضمن اجرای قطعات پرطرفدار رپرتوارهای 
گذشته خود تصمیم دارد چند قطعه جدید را نیز پیش روی 
مخاطبان قرار دهد. گروه موسیقی »گیل و آمارد« گیلان 
بیش از ۱۰ سال قبل فعالیت خود در عرصه موسیقی نواحی 
را به سرپرستی ناصر وحدتی آغاز کرده است. اعضای گروه 
تاکنون در تالار وحدت تهران، تالار اندیشــه حوزه هنری 
تهران، جشنواره موسیقی فجر و شهرهای مختلف کشور 
به اجرای برنامه پرداخته اند. این گروه تاکنون در کشورهای 
اروپایی نیز به اجرا کنسرت برای علاقه مندان به موسیقی 
نواحی پرداخته اســت. ضمن اینکه نــگارش کتاب های 
»خوندشت«، »داستان یک زندگی«، »روی خوش زندگی«، 
»زندگی و موســیقی« از دیگر فعالیت های ناصر وحدتی 

به عنوان سرپرست گروه در عرصه نویسندگی است.

برای بیست و نهمین جشنواره هنرهای تجسمی جوانان
محمدمهدی رحیمیان دبیر شد

همدلی| مدیرکل مرکز هنرهای تجسمی وزارت فرهنگ 
و ارشــاد اسلامی با صدور حکمی محمدمهدی رحیمیان 
را به عنوان دبیر هنری بیست و نهمین جشنواره هنرهای 
تجســمی جوانان منصوب کرد. به نقل از واحد ارتباطات 
و رسانه مرکز هنرهای تجســمی وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی، عبدالرضا سهرابی مدیرکل مرکز هنرهای تجسمی 
و رئیس شورای سیاست گذاری بیست و نهمین جشنواره 
هنرهای تجســمی جوانان با صدور حکمی محمدمهدی 
رحیمیان را به عنوان دبیر هنری این جشــنواره منصوب 
کرد. در بخشی از این حکم آمده است: »جشنواره هنرهای 
تجســمی جوانان طی ســالیان متمادی برگزاری خود، 
رویداد مهمی برای شناسایی استعدادهای درخشان هنری 
جوانان عزیز ایران اسلامی بوده است. به همین منظور، با 
عنایت به ســوابق علمی و هنری جنابعالی، به عنوان عضو 
شــورای سیاســت گذاری و دبیر هنری بیست و نهمین 
جشنواره هنرهای تجســمی جوانان منصوب می شوید«. 
محمدمهدی رحیمیان متولد ۱۳۴۰ در شــمیران است. 
او دارای رتبه نخســت آزمون سراســری رشته عکاسی 
گروه هنر و دانش آموخته ممتاز رشته عکاسی از دانشگاه 
هنر اســت. رحیمیان استادیار دانشــگاه و مدرس دروس 
تخصصی عکاسی در مقاطع کارشناسی ارشد و کارشناسی 
دانشــگاه های هنری اســت. عضو هیأت مؤسس انجمن 
عکاسان صنعتی، تبلیغاتی و معماری ایران، رئیس هیأت 
مدیره انجمن عکاسان ایران، عضو شورای سیاست گذاری 
دومین جشــنواره تجســمی فجر، دبیــر بخش عکس 
دومین و چهارمین جشــنواره تجسمی فجر، مدیر هنری 
نمایشــگاه های مختلف خانه عکاسان ایران، عضو شورای 
هنری هشتمین جشنواره بین المللی تجسمی فجر، عضو 
شورای سیاســت گذاری خانه عکاسان ایران و… بخشی 
از ســوابق دبیر هنری بیست و نهمین جشنواره هنرهای 
تجسمی جوانان است. هم زمان با معرفی دبیر هنری بیست 
و نهمین جشنواره هنرهای تجسمی جوانان، دبیر اجرایی و 
مدیر ارتباطات و رسانه جشنواره بیست و نهم نیز معرفی 
شدند. بر این اساس، عبدالرحیم سیاهکارزاده به عنوان دبیر 
اجرایی و محمد خاجی به عنوان مدیر ارتباطات و رســانه 
بیست و نهمین جشنواره هنرهای تجسمی جوانان معرفی 
شــدند. عبدالرحیم ســیاهکارزاده رئیس مؤسسه توسعه 
هنرهای تجســمی معاصر اســت. او دارای سوابق متعدد 
اجرایی و سیاســت گذاری در زمینه برگزاری جشنواره ها 
و دوســالانه های تخصصی هنرهای تجسمی است که از 
آخریــن موارد آن می توان به: دبیــر اجرایی چهاردهمین 
جشــنواره هنرهای تجســمی فجر، دبیر اجرایی بیست و 
هشتمین جشنواره هنرهای تجسمی جوانان و عضو شورای 
سیاست گذاری بیست و نهمین جشنواره هنرهای تجسمی 
جوانان اشــاره کرد. محمد خاجــی دانش آموخته مقطع 
کارشناسی ارشد رشته ارتباطات از دانشگاه علامه  طباطبایی 
)ره( اســت. ازجمله سوابق رسانه ای او می توان به: خبرنگار 
سرویس فرهنگ و هنر خبرگزاری تسنیم، روزنامه نگار حوزه 
فرهنگ و هنر مجله »عصر اندیشه«، دبیر تحریریه برنامه 
تلویزیونی »نقد سینما« و دبیر تحریریه نشریه »نقدنوشت« 
اشاره کرد. بیســت و نهمین جشنواره هنرهای تجسمی 

جوانان شهریورماه ۱۴۰۱ در تهران برگزار می شود.

رویداددریچه

هادی  همدلــی|  آروین مــوذن زاده| 
عروسکی  نمایش  دبیر جشنواره  حجازی فر 
جزییات برگزاری این رویداد را تشــریح و 
عنوان کرد در تلاش هســتند تــا یکی از 
سالن های تئاتر شــهر به صورت اختصاصی 
به اجــرای نمایــش عروســکی اختصاص 
یابد. صبح دیروز؛ سه شــنبه ۱۴تیر نشست 
بین المللی  جشــنواره  نوزدهمین  رسانه ای 
نمایش عروســکی تهران مبارک با حضور 
هــادی حجازی فر دبیر جشــنواره و کاظم 
نظری مدیرکل هنرهای نمایشــی در سالن 
مشاهیر مجموعه تئاتر شهر برگزار شد. در 
ابتدای این نشست رســانه ای کاظم نظری 
عنوان کرد: از آقای حجازی فر تشکر می کنم 
که باوجــود وقت کمی که داشــتیم قبول 
زحمت کرد و مسئولیت دبیری جشنواره را 
پذیرفت و به ســرعت و با همفکری استادان 
و صاحب نظــران تئاتر عروســکی دبیرخانه 
را تشــکیل و فراخــوان را تنظیم کردند. از 
او می خواهم با برگزاری جشــنواره نمایش 
عروســکی در توســعه نمایش عروســکی 

اهتمام بورزد.
حجازی فر نیز در ادامه بیان کرد: تلاشمان 
این است که جشــنواره ای متفاوت داشته 
باشــیم. با همفکری و نشســت هایی که با 
خانــواده عروســکی برگزار شــد فراخوان 
جشنواره با توجه به آسیب شناسی دوره های 
قبل تدوین شــد. تلاش کردیــم فراخوان 
جامع و کامل باشــد اما طبعاً ایراداتی دارد 
ولی همه تلاش ما این اســت که جشنواره 
را به بهترین شــکل ممکــن و بدون نقص 
برگزار کنیم. این مطلب را هم شفاف بگویم 
که هر جا احســاس کنیم اشتباه کردیم به 
اشــتباهمان اعتراف می کنیــم و روندمان 
را تغییــر می دهیم. الان تحــرک دادن به 
جشنواره ای که مدت هاســت درجامانده و 
نزدیک به چهار ســال است به دلیل کرونا 
و مســائل دیگر راکد بوده، سخت است اما 
مطمئنم اتفاقات خوبی می افتد. با خیلی از 
دوســتان برای حضور در این دوره صحبت 

کردیم تا دست به تولید بزنند.
او تأکید کرد: همیشــه بهانــه تولید تئاتر 
عروسکی جشــنواره ها بوده اند و حالا تصور 
کنید کسی که چهار سال قبل وارد دانشگاه 
شده تابه حال چقدر کم کار عروسکی دیده 
است. از آقای سالاری و نظری کمال تشکر 
را دارم که در این فرصت کم برای راه اندازی 
جشــنواره از ما حمایت کردنــد. امیدوارم 
بتوانیــم از دوســتان شــهرداری و میراث 
فرهنگی هم برای برگزاری هرچه باشــکوه 

جشنواره کمک بگیریم.
این هنرمند دربــاره جزییات برگزاری این 
دوره از جشــنواره توضیح داد: جشنواره بر 
اســاس درجه بندی مخاطب در سه بخش 
برگزار می شــود. از ۱۴تیر از طریق سایت 
جشــنواره ثبت نام انجام خواهد گرفت. در 
این دوره ۴۰نمایــش داریم که ۱۰نمایش 
متعلــق به بخش فضای باز و ۳۰نمایش نیز 
در بخش بزرگ ســال و کــودک و نوجوان 
حضور خواهند داشــت که البتــه با توجه 
بــه کیفیت کارها قابلیت افزایش آثار وجود 

دارد.
حجازی فر با اشــاره به تغییــرات فراخوان 
ایــن دوره عنوان کــرد: در این دوره بخش 
بازخوانی متــون را حــذف کردیم و فقط 
گروه ها بازبینی خواهند داشــت. همچنین 
برای حفــظ انگیزه بچه ها بــه ۲۰گروهی 
که در بازبینی رد شــده اند هم کمک هزینه 
پرداخــت خواهد شــد تا هزینــه تمرین 
و آماده ســازی کارهایشــان تأمین شــود. 

کمک هزینه ها بین ۳۰ تا ۵۰میلیون تومان 
در بخــش صحنه ای و بــرای بخش فضای 
باز بیــن ۲۰ تا ۲۵میلیــون تومان خواهد 
بود، البته می دانیــم که هزینه نمایش های 
عروســکی بســیار زیادتر از کارهای دیگر 

است.
بانــوی  »ملاقــات  نمایــش  کارگــردان 
ســالخورده« یادآور شــد: در این دوره دو 
تغییر عمــده در فراخوان داشــته ایم. اول 
اینکه چون بچه های عروسکی در حوزه های 
دیگر فعال هســتند در فراخوان این بند که 
یک کارگردان فقط با یک نمایش می تواند 
در جشــنواره حضور داشــته باشد حذف 
شده است و مســئله بعدی درباره کارهایی 
اســت که از ســه دوره قبل تر در جشنواره 
حضور داشــتند و کمتر دیده شدند که این 
آثــار می توانند دوباره در جشــنواره حضور 
یابند. حیف است بچه های جوان عروسکی 
از دیــدن نمایش های تأثیرگذار ســال های 

گذشته محروم باشند.
او درباره رقابتی برگزار شــدن جشــنواره 
گفت: این دوره جشنواره ۱۱۰درصد رقابتی 
برگزار خواهد شــد و خیلی امید داریم که 
بتوانیــم چند چهره را به دنیای عروســکی 
معرفــی کنیــم. همچنین جایــزه ویژه ای 
هم برای دوســتانی داریم کــه به بچه های 
عروســکی کمک می کنند یا طرح ویژه ای 
برای اجرای شان دارند. از طرف دیگر تلاش 
می کنیم برنامه ریزی به شــکلی باشــد که 
گروه ها یک روز کامل ســالن را در اختیار 
داشته باشــند و از سالن های خصوصی هم 
برای برگزاری جشــنواره کمک می گیریم. 
همچنین مهم ترین بزرگداشــت ما در این 
دوره برای آقای حســن دادشکر خواهد بود 
کــه امیدوارم ازلحاظ روحی و جســمی در 

حالشان تأثیرگذار باشد.
این کارگردان در پاسخ به پرسشی مبنی بر 
میزان بودجه جشــنواره بیان کرد: می توانم 
همیــن را بگویــم که جشــنواره امســال 
نســبت به دوره گذشــته افزایــش بودجه 
۴۰۰درصدی داشته اســت. چون این پول 
از بودجه تئاتر هزینه می شــود تمام تلاشم 
را می کنم تا زمان برگزاری جشــنواره این 
بودجه را به جیب تئاتر بازگردانم و امیدوارم 
که بتوانم اعلام کنم این جشنواره صددرصد 
با هزینه ای خارج از تئاتر برگزار شده است 

چون معتقدم تئاتر عروســکی این توان را 
دارد که هم درآمدزایی کند و هم موردتوجه 

قرار گیرد.
او تأکید کــرد: صادقانه بگویم شــاید اگر 
کســی جای کاظم نظری که خودش اهل 
تئاتر اســت بود این اتفــاق نمی افتاد. من 
عمیقاً باور دارم که تئاتر عروسکی توان این 
را دارد که بخش خصوصی را پای کار بیاورد.

نظــری نیــز در ایــن زمینه عنــوان کرد: 
جشــنواره تئاتر عروسکی برای ما جشنواره 
ویژه ای اســت و به دلیل ماهیتش در همه 
جای دنیا موردتوجه قــرار دارد. نه تنها من 
بلکــه معاون هنــری و وزیر ارشــاد نیز در 
تلاش برای هرچه باشــکوه تر برگزار شدن 

جشنواره هستند.
حجازی فر درباره بخش بین الملل جشنواره 
توضیــح داد: بخش بین الملــل خیلی مهم 
اســت و تلاش می کنیم که  کارهای خوبی 
را به این بخش دعــوت کنیم. ارتباط های 
بین المللــی از طریــق همــه بچه هایــی 
کــه ارتبــاط دارنــد در حال انجام اســت 
و امیدواریــم  بتوانیــم با کمــک بچه های 
عروسکی و مســاعدت دوســتان در اداره 
کل هنرهــای نمایشــی ورک شــاپ، داور 
بین المللی و برنامه هــای جذاب بین المللی 
داشته باشیم. در بخش بین الملل اولویتمان 
کار خوب اســت و تعارف هم نداریم چون 
این پــول از جیب مردم هزینه می شــود، 
ازاین رو فارغ از نام  کشــورها دوست داریم 

پذیرای نمایش های باکیفیت داشتیم.
در ادامــه نظری درباره حمایــت از اجرای 
عمومی آثار بعــد از جشــنواره بیان کرد: 
خبــر خــوب این اســت کــه حمایت ها و 
کمک هزینه هایی که در جشنواره به گروه ها 
داده می شــود به شکلی خواهد بود که بعداً 
شــرایطی برای اجــرای گروه ها فراهم کند 
و محصولــی کــه از این  جشــنواره بیرون 
می آیند بتوانند یک ســال تئاتر عروســکی 
را تأمین کنند. جشــنواره نمایش عروسکی 
یک  رویداد شــهری اســت،  انعکاسش باید 
برای همه باشــد ازاین رو در تلاش هستیم 
نمایش های جشــنواره به شهرستان ها هم 

اعزام شوند.
حجازی فــر در این زمینه افزود: نتوانســتم 
این قول را بدهم که جشــنواره هم زمان در 
استان ها هم برگزار شود اما قرار بر این است 

که یک  کارشناس برای گروه های شهرستانی 
که در جشــنواره پذیرفته می شــوند، اعزام 
شــود تا در همه مراحل همراهشان باشد و 
به آن ها راهنمایی دهد. همچنین حمایت از 
تولید برای اجرای آثار را خواهیم داشــت و 
تلاش می کنیم محل و سالن تمرین نیز در 

اختیار گروه ها قرار دهیم.
او دربــاره همــراه کردن و حضــور مردم 
عادی و خانواده ها با جشــنواره گفت: یکی 
از مهم تریــن برنامه های مــا درگیر کردن 
خانواده هــا با تئاتر عروســکی در افتتاحیه 
و اختتامیه اســت اما باید برنامه ای تدارک 
ببینیم که باوجود عمومی تر شدن جشنواره 
بتوانیــم امنیت را بــرای خانواده ها تأمین 
کنیــم و در حریــم تئاتر شــهر فضا برای 

حضورشان فراهم شود.
این بازیگر تئاتر و ســینما ادامه داد: من 
به عنوان یک عضو خانواده عروسکی نگران 
خالق ها هســتم نه مخلوق ها. تقاضا برای 
تولید آثار عروسکی وجود دارد و باور دارم 
گلیم  می تواند  به راحتی  عروســکی  تئاتر 
خودش را از آب بیرون بکشد و خودگردان 
باشــد اما نیازمند حمایت مسئولان است. 
خروجی این دوره جشنواره را ما سال بعد 
خواهیم دید. بــاور دارم همه هنرمندانی 
که دارند در این حــوزه فعالیت می کنند 
محصول همین جشــنواره هســتند. اگر 
مــا بتوانیــم انگیزه و امیــد را به خالقان 
نمایش عروســکی بازگردانیم به هدفمان 

رسیده ایم.
او تأکیــد کــرد: همچنیــن امیــدوارم با 
مساعدت آقای نظری و محمدجواد طاهری 
رئیس تئاتر شهر این  امکان فراهم شود که 
یکی از ســالن های تئاتر شهر برای همیشه 
به اجرای نمایش های عروســکی اختصاص 
پیدا کنــد و ما این اتفــاق را در اختتامیه 
اعلام کنیم. از شهرداری تهران و شرکت ها 
و مؤسســات نیز خواهش می کنم که با ما 
همراهی کنند. هرچند وظیفه شــهرداری 
اســت که از نمایش عروسکی حمایت کند 
و عناوینــی که در بیلبوردها درباره شــهر 
تهران می آیند، در عمل هــم اتفاق بیفتد. 
خانواده عروسکی، خانواده نجیبی است اما 
امیدواریم با توجه به اینکه صداســازی هم 
بلدیم، برای تحقق خواســته هایمان مجبور 

نشویم فرکانس صدای خود را بالا ببریم.

هادی حجازی فر در نشست رسانه ای جشنواره نمایش عروسکی: 

صداسازی بلدیم اما امیدوارم مجبور نشویم صدایمان را بالا ببریم

همدلی| »شاه محمد رئیس« با منتشر شدن کتاب پرفروش 
»کتاب فروش کابل« به شــهرت رسید اما حالا به عنوان یک 
پناهجو به انگلســتان گریخته است. به نقل از گاردین،  »شاه  
محمد رئیس« به عنوان کتاب فروش مشــهور کابل شناخته 
می شــود. او که در طول فعالیت به عنوان کتاب فروش؛ شاهد 
به قدرت رســیدن ها در افغانستان بوده اســت،  اکنون با به 
قدرت رسیدن طالبان به عنوان پناهجو در لندن ساکن شده 
است. »شاه  محمد رئیس« ۶۹ساله در ۲۶سپتامبر به بریتانیا 
رســید و در فرودگاه درخواست پناهندگی کرد. او اکنون در 
انتظار تکمیل مراحل پرونده پناهندگی اش اســت و در کنار 
ســایر پناهجویان نقاط مختلف جهــان زندگی می کند. هر 
کــدام از اعضای خانواده او از جملــه ۹کودک و ۴نوه اش در 
نقاط مختلف جهان پراکنده شــده اند. بااین حال با به قدرت 
رســیدن طالبان، فعالیت کتاب فروشی کابل او در کنار یک 
کتاب فروشــی آنلاین همچنان ادامه دارد. فعالیت به عنوان 
یک کتاب فروش مســتقل کار آسانی نیست و »رئیس«  هم 
مطمئن نیست کتاب فروشی که در سال ۱۹۷۴ تأسیس کرده 
و چندین دهه فعالیت داشــته بتواند در برابر چالش هایی که 

طالبان به وجود آورده اند، تاب بیاورد.
ایــن کتاب فروش کــه این روزها کتاب فروشــی  توســط 
کارمندش اداره می شــود، بیان کرد: »افراد خیلی کمی این 
روزها کتاب می خرند... تا جایی که بتوانم این کتاب فروشی 
را باز نگه می دارم،  شــاید طالبان فعالیــت آن را ممنوع یا 

آن را نابود کند.« یکی از عواقب به قدرت رســیدن طالبان 
خروج شمار گســترده ای از افراد تحصیل کرده و خریداران 
کتاب بوده اســت. »رئیس« در دوره های مختلف حکمرانی 
در افغانســتان زندگی کرده اســت و دومرتبه نیز در دوران 
حضور شوروی بازداشت شده است: نخست در سال ۱۹۷۹به 
مدت یک ســال و بار دیگر یک و ســال نیم پس از آزادی. 
یک روزنامه نگار نروژی در ســفری که به افغانستان داشت 
پس از آشنایی با »شــاه محمد رئیس«  کتاب غیرداستانی 
را به نام »کتاب فروش کابل« منتشــر کرد. به دنبال انتشار 
این کتاب در ســال ۲۰۰۲، »رئیس«  به شــهرت رســید،  
چراکه این کتاب به فهرســت آثار پرفــروش راه پیدا کرد 
و به چندیــن زبان مختلف ترجمه شــد. البته »رئیس«  و 
اعضای خانواده اش علیه نویســنده این کتاب اقدام قانونی 

انجام دادند و مدعی شــدند کتاب نادرست است. درنهایت 
پس از یک نزاع قانونی طولانی در نروژ، نویسنده از اتهامات 
مبرا شــد و رأی دادگاه تمام حقایق کتاب را عاری از غلط 
تلقی کرد. گمان می رود کتاب فروشی »رئیس« بزرگ ترین 
مجموعه کتب درباره افغانستان را در خود جای داده است؛ 
کتاب هایی که رویدادهای تاریخی را از دیدگاه های مختلفی 
روایت می کنند. »رئیس« محض احتیاط و برای حفاظت از 
نسخه های نادر مخفیگاه هایی برای کتاب ها پیدا کرده است. 
این کتاب فروش می گوید: »من بــرای برخی از کتاب هایم 
مکان های امنی در ایران و پاکستان دارم.« شاه محمد رئیس 
می تواند به شــش زبان مختلف صحبت کند و متأســفانه 
صحبــت به هفتمین زبــان یعنی زبان روســی را فراموش 
کرده اســت. او پس از فارغ التحصیلی از دانشــگاه کابل در 
رشــته مهندســی عمران به این نتیجه رسید که نمی تواند 
زندگی اش را از راه مهندسی تأمین کند، در نتیجه تصمیم 
گرفت علاقه اش به کتاب را به کسب وکار تبدیل کند. او در 
کنار مجموعه گوناگون و عظیمی از کتاب های افغان، به آثار 
کلاسیکی همچون کتاب های »تولستوی«، »همینگوی« و 
»مولانا« شاعر ایرانی نیز علاقه دارد. »رئیس« می گوید: »در 
فاصلــه ۲۰۰۲ تا ۲۰۲۰ بیش از ۱۵,۰۰۰نســخه از ادبیات 
آمریکا و اروپا را به فروش رســاندم.« حالا آینده نامشخصی 
در انتظار »رئیس« اســت و او در انتظار نتیجه درخواست 

پناهجویی است.

کتاب فروش مشهور کابل به انگلستان گریخته است


